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Respectar els drets dels infants

Andorra la Vella és parròquia amiga de la infància 
d'UNICEF, que entre d'altres, implica la difusió de la 
Convenció dels drets dels infants entre la població. 
És per això que al Capital.ad trobareu segells en 
aquelles notícies on s'expliquen actuacions del Comú 
que contribueixen a fer complir aquests drets.

Quin és el racó d'Andorra la Vella que més t'agrada? 
Penja'l a les xarxes del Comú amb l'etiqueta #andorracapital! 

 AndorralaVellaComu    AndorraCapital    andorracapital

#andorracapital en imatges

Editorial
La participació ciutadana és un mecanisme 
excel·lent per connectar millor les institucions i la 
ciutadania. Fer participar el ciutadà en l’orientació 
i la definició de les polítiques públiques per recollir 
la seva opinió reforça el vincle i enriqueix, sense 
cap dubte, els projectes. El Comú d’Andorra la Vella 
engega el curs escolar amb accions que van en 
aquesta línia. Ja està en marxa una nova fornada del 
Consell d’infants, un projecte d’èxit que funciona des 
del 2016 i que ha aportat propostes que sumen, com 
la implantació de bosses biodegradables per recollir 
les tifes dels animals, múltiples millores als parcs, o 

les casetes d’ocells per combatre la processionària. 
En paral·lel, aquesta tardor se celebrarà la primera 
sessió de debat del Consell de la Gent gran, una eina 
pensada perquè la població de més edat, la més 
experimentada, aporti la seva visió de la parròquia. 
I ara, tot just s’acaba d’engegar el Consell dels 
Joves, el primer del país en l’àmbit comunal que 
té com a protagonistes els adolescents i que a la 
primavera portaran un reguitzell d’aportacions al 
Comú. Escoltar i prendre nota és sempre necessari 
per millorar.  
comunicacio@comuandorra.ad
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ALTRES ACORDS

Les empreses i els comerços 
amb residència o domicili social 
a fora de la parròquia d’Andorra 

la Vella ja poden sol·licitar la 
Targeta PK, que ofereix la primera 

hora d’estacionament gratuïta i 
descomptes a partir de la segona 
hora als aparcaments comunals.

Noves tecnologies per fer una gestió 
més eficient de la xarxa d'aigua potable
El Consell de Comú aprova la primera fase de sectorització de la xarxa, que permetrà 
detectar amb més precisió on hi ha incidències i reaccionar ràpidament per evitar pèrdues

Andorra la Vella ha engegat 
el procés de digitalització del 
cicle de l’aigua per incorporar les 
noves tecnologies en la gestió de 
l’aigua i, en definitiva, optimitzar 
el servei. El projecte permetrà 
disposar de les dades en temps 
real de la xarxa d’aigua potable 
per actuar de manera immediata 
en situacions de resolució 
urgent -per exemple una fuita- 

El Comú ha tancat la 
liquidació del primer 
semestre de l’any amb 
un resultat positiu de 
2.274.636 euros. 
Així es va informar en la 
sessió de Consell de Comú 
que va tenir lloc a mitjan 
de setembre, en què es 
va detallat el tancament 
pressupostari a 30 de juny, 
quan s’havia executat el 
45% de les despeses, per un 
valor de 26.426.143 euros, 
i el 48,87% dels ingressos, 
per un valor de 28.700.780 
euros. L’endeutament a final 
de juny del 2023 s’havia 
reduït fins als 18.374.277 
euros, quantitat que equival 
al 39,06% de la mitjana 
dels ingressos dels darrers 
tres anys (la llei de finances 
comunals estableix que el 
deute màxim pot ascendir 
fins al 200%). 
El deute, doncs, ha passat 
durant aquest mandat dels 
30,5 milions del principi 
del 2020 als 18,4 milions 
registrats al tancament del 
primer semestre. 

L'endeutament 
es redueix fins 
als 18,4 milions 
d'euros

i planificar manteniments i 
actuacions de millora. Amb 
aquest objectiu, el Consell 
de Comú va adjudicar al juliol 
els treballs de digitalització a 
l’empresa Aquarum SLU per un 
import de 457.342 euros i un 
període d’execució de 7 mesos. 
Per fer possible aquesta 
digitalització és indispensable 
sectoritzar la xarxa i, per tant, 

dividir-la en diferents parts per 
instal·lar-hi un comptador i 
poder detectar el sector concret 
on hi ha incidències. El projecte 
també inclou la sectorització 
d’una part de la parròquia (8 
dels 15 sectors totals que hi 
haurà). En posteriors fases es 
desenvoluparan a la resta de 
trams d’Andorra la Vella i Santa 
Coloma.

Pisos de lloguer a preu regulat
D’altra banda, el Comú ha fet un 
pas endavant en el projecte de 
pisos de lloguer a preu regulat 
de la zona del Cedre de Santa 
Coloma. El Consell de Comú 
del 19 d'octubre va acordar 
convocar un concurs nacional, 
pel procediment d’urgència, 
per adjudicar els treballs de 
redacció de projecte i direcció 
de les obres de construcció de 
l’edifici. Després que el concurs 
per treure en concessió la 
construcció i explotació dels 
habitatges hagi quedat desert en 
no presentar-se cap empresa, el 
Comú ha decidit tirar endavant 
i finançar el projecte de manera 
directa.  Per fer-ho, s'ha donat 
llum verd a una transferència de 
crèdit de despesa de capital de 
300.000 euros per sufragar la 
redacció de projecte i direcció 
d’obra de l’immoble. Es preveu, 
doncs, que la construcció 
d’habitatges de 2 i 3 habitacions, 
i que s’aixecaran en un edifici 
que ja té l’estructura bastida, 
pugui començar d’aquí a un any. 
Els pisos tindran un preu regulat 
màxim de 560 i 640 euros al 
mes. 
En la mateixa sessió també es 
va votar favorablement a un 
suplement de crèdit de 270.000 
euros per afrontar la despesa 
relativa al desallotjament dels 
edificis número 28 i 30 de 

l’avinguda Santa Coloma. A 
final d'agost el Comú va haver 
de decretar el desallotjament 
preventiu dels dos immobles 
davant el risc que presentaven, 
amb esquerdesi moviments.

Els agents de circulacó, cos 
especial
El ple del Consell també ha 
avalat diversos textos que tenen 
una incidència directa en el 
personal del Comú. 
En primer lloc, l’Ordinació de 
la funció pública que, entre 
d’altres, inclou els agents de 
Circulació en la categoria de 
cos especial en l’àmbit de 
l’administració comunal. 
També estipula com obligatori 
que, en els concursos públics, 
la primera convocatòria de la 
promoció interna vagi dirigida 
exclusivament als treballadors 
de la mateixa administració 
que promou el concurs, i que 
posteriorment es promocioni 
la mobilitat amb altres 
administracions. 
També s’ha aprovat el 
Reglament de permisos 
administratius i vacances del 
Comú. El text estipula el detall 
de les vacances i els permisos 
per naixement, adopció de 
menors o acolliment familiar, per 
defunció de familiars i per raons 
d’intervenció quirúrgica, entre 
d’altres. 

Targeta PK per a totes les 
empreses del país

El Consell de Comú ha donat 
llum verd a un suplement de 

crèdit de 75.000 euros per fer 
front a diverses intervencions 

a la via pública (millora de 
voravies, principalment) en 

diverses zones de la parròquia. 

Actuacions a la via 
pública

Els preus dels forfets d’activitats 
que es fan a les escoles artístiques 

del Centre cultural La Llacuna s'han 
ajustat. Amb l’objectiu de premiar la 
fidelització dels alumnes que estan 

matriculats durant tot l’any lectiu, 
s'ofreixen a aquests darrers tarifes 

més econòmiques.

Canvis en les tarifes dels 
cursos de La Llacuna
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Experiències de regeneració urbana 
al Forum of Mayors de l'ONU

El Forum of Mayors és la 
conferència mundial d’alcaldes 
que organitza la UNECE 
(Comissió econòmica per a 
Europa de les Nacions Unides) i 
aquest 2023 ha centrat el debat 
en la regeneració urbana. Els 
dies 2 i 3 d'octubre el cònsol 
major, David Astrié, va participar 
en la trobada, al Palais des 
Nations de l’ONU a Ginebra, i va 
tenir l'oportunitat de compartir 
i aprendre dels casos d'èxit 
d'altres ciutats.  
Andorra la Vella va formar 
part d’una de les taules 
rodones  amb representants 
de Braga (Portugal), Bratislava 
(Eslovàquia), Cugir (Romania), 
Jonava (Lituània), Tbilisi 
(Geòrgia) i Almaty (Kazahhstan). 
Andorra la Vella va detallar les 
mesures que s’han desenvolupat 
en els darrers anys a la 
parròquia per democratitzar 
l’espai públic i potenciar els 
desplaçaments a peu, amb 
voravies més amples i espais 
destinats als vianants. Altres 
accions que també va destacar 

el cònsol major van ser la 
limitació de velocitat a 30 km/h 
a la zona urbana, el bus comunal 
gratuït i els estudis de càrrega 
que estan impulsant tots els 
comuns per adaptar el model de 
creixement urbanístic i gestionar 
de manera correcta qüestions 
com els recursos hídrics. 

La trobada dels alcaldes es va 
tancar amb l’adopció per part de 
les ciutats de les Recomanacions 
del Forum of Mayors, en què 
es convida els estats membres 
a desenvolupar polítiques 
centrades en la regeneració 
urbana, a potenciar les relacions 
i a treballar en xarxa.

El cònsol major, David Astrié, participa a la conferència mundial d'alcaldes que organitza 
la UNECE a Ginebra, centrada en el desenvolupament sostenible de les ciutats

Andorra la Vella i la Seu 
d’Urgell són dues ciutats veïnes 
amb una relació força estreta. 
Per tal d’estrènyer aquests 
lligams ja existents, els cònsols 
major i menor, David Astrié i 
Miquel Canturri, van rebre al 
despatx oficial el nou alcalde de 
la Seu d’Urgell, Joan Barrera, 
que va assumir el càrrec després 
de les eleccions municipals a 
Catalunya el passat juliol. 
Tots tres van intercanviar idees 
i impressions sobre la realitat 
de les dues poblacions i les 
seves similituds i van explorar 
la possibilitat de tirar endavant 
col·laboracions conjuntes. 

Lligams amb Viseu i Viana do Castelo
El cònsol major, David Astrié, 

ha visitat aquest estiu les dues 
ciutats portugueses de Viseu i 
Viana do Castelo. Es tracta de 
dues poblacions amb una relació 
força estreta amb Andorra la 
Vella, gràcies al gran nombre de 
residents provinents d’aquestes 
localitats. Durant la visita a 
Viseu, el cònsol es va trobar 
amb el president de la Cambra 
Municipal, Fernando Ruas, 
amb qui va acordar iniciar un 
acostament cultural i, alhora, 
un possible agermanament. 
Posteriorment, Astrié es va 

Robert Mauri visita el Comú
Els cònsols major i menor, 

David Astrié i Miquel Canturri, 
van rebre a final de setembre al 
despatx oficial a Robert Mauri, el 
nou director de la Representació 
del Copríncep francès a Andorra. 
Mauri, que assumeix el càrrec 
des de final d'estiu, es va 
interessar pel funcionament del 
Comú i per les particularitats 

d'Andorra la Vella. 
Durant la trobada amb els 
cònsols, va signar el llibre d'or 
del Comú. 
El nou representant del 
corpríncep francès arriba al 
Principat en substitució de 
Pascal Escande, gairebé després 
de 30 anys s’ha jubilat recent. 

Recepció de l’alcalde de la Seu d'Urgell

traslladar a Viana do Castelo, 
amb qui la capital també té 
una relació força estreta. 
Allà va poder gaudir de les 

festes de la Romaria de Nossa 
Senhora d’Agonia i saludar les 
participants que van formar part 
de la Desfilada de la Mordomia.

El Consell d'Europa avalua el Principat
El Comú ha rebut aquest mes 

de setembre una delegació 
del Congrés de Poders Locals i 
Regionals del Consell d’Europa, 
que es trobava de visita uns dies 
al Principat. L'estada del grup 
tenia per objectiu avaluar els 
avenços en l’aplicació de la Carta 
Europea de l’Autogovern Local al 
país des de l’anterior informe de 
seguiment adoptat pel Congrés 
l’any 2018. 

Durant la trobada a Andorra la 
Vella, en què van participar els 
cònsols major i menor, David 
Astrié i Miquel Canturri, i la 
consellera de la minoria Dolors 
Carmona, es va dur a terme 
una reunió de treball en què la 
delegació es va interessar per 
diverses qüestions que afecten 
la parròquia, com per exemple 
els serveis que es presten a la 
població per part del Comú. 
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dels partits que representàvem. 
Hi ha hagut molt bona sintonia 
durant tot el mandat.

En el seu cas, ha estat marcat 
per dos moments diferents: va 
començar com a cònsol menor i 
l’acaba com a major.
Ha estat circumstancial que 
l'antiga cònsol major, fos 
candidata a les eleccions 
generals. Però com que tot el 
mandat havíem treballat colze 
a colze, ha estat una continuïtat 
de tots els projectes engegats 
perquè ja coneixia tots els 
dossiers. Per tant, no ha estat un 
enrenou molt gran.

Tot i que sembla que queda 

David Astrié (Andorra la Vella, 
1978), és cònsol major des 
de l'1 de març, en substitució 
de Conxita Marsol. Enginyer 
industrial de formació i màster 
en màrqueting i comunicació, 
ha format part de l'equip de 
govern durant dos mandats: fins 
a final de febrer, com a cònsol 
menor i anteriorment com a 
conseller. Ha estat al capdavant 
de les àrees de Medi Ambient, 
Innovació, Finances, Serveis 
públics, Urbanisme i Esports.

Quin balanç fa del mandat, ara 
que som a la recta final?
El faig en dos vessants. En 
la política, puc afirmar que 
estem molt satisfets d'haver 

David Astrié: “El Comú està contribuint 
decididament a pal·liar la problemàtica 
de l'accés a l'habitatge"

complert la pràctica totalitat 
del programa electoral amb el 
qual ens vam presentar. Estem 
molt orgullosos d'haver centrat 
totes les nostres polítiques 
entorn de les persones. I 
això, seguint el lema que vam 
plantejar -Una parròquia per 
a les persones- s'ha traduït en 
molts projectes, tant en l’àmbit 
urbanístic com d'esdeveniments 
i que promouen la cohesió 
social. Tot plegat ha fet que la 
població recuperés els carrers 
de la parròquia. I s'ha notat, 
crec que el ciutadà també ho 
ha percebut bé. I des del punt 
de vista personal, hem treballat 
molt bé amb l’equip comunal, 
independentment dels orígens i 

El cònsol major d'Andorra la Vella destaca les inversions fetes a la parròquia en l'àmbit de 
la regeneració urbana, amb més espais per caminar i zones verdes que fomenten hàbits 
més saludables. També, els esforços per reforçar la cohesió social i impulsar l'economia

lluny, el mandat va arribar 
marcat per la pandèmia. Com 
ho recorda?
Van ser dos anys molt difícils 
perquè vam haver d'adaptar-
nos i aprendre d’una situació 
nova per a tots. El que en trec 
de positiu és que va haver-hi 
una col·laboració enorme de les 
institucions i dels ciutadans de 
tot el país. 

Andorra la Vella va acollir el 
centre de vacunació massiva i 
els Stop Lab.
Cada dia apreníem coses i 
ens adaptàvem al compàs 
que marcava el ministeri de 
Salut. Andorra la Vella va 
tenir un rol important amb 
els tests d'antígens i el centre 
de vacunació, sí. Tot l'equip 
comunal i els treballadors del 
Comú es van posar a disposició 
i vam mostrar una col·laboració 
absoluta, i els ho agraeixo 
novament.

Quines inversions destacaria 
d'aquests quatre anys? 
Les concentraria entorn de dos 
eixos: de regeneració urbana 
i social. En el primer incloem 
la nova rambla amb voravies 
amples a l'avinguda d'Enclar 
des de l'Espai Columba, i per 
tant podem dir que està tot 
connectat fins a la Margineda. 
També el carrer Callaueta, que 
s’ha fet per a vianants i que ha 
recuperat molta vida social, 
amb terrasses i nous locals de 
restauració, i la transformació 
del carrer de la Llacuna, on 
no s’havia actuat gens. Sense 
oblidar la completa renovació 
del Parc Central després de 30 
anys, el nou Parc fluvial...  Tot 
plegat ha contribuït a canviar 
els hàbits socials: el fet de tenir 
carrers sense cotxes i més zones 
verdes, fa que la gent es mogui 
més i camini més. I al final són 
hàbits saludables i sostenibles.
Un altre projecte és a sota 
terra i no es veu, però de vital 

importància, és la millora de la 
xarxa d'aigua potable. S'hi han 
fet inversions de més d’1 milió 
d’euros, tant en la captació i 
l’emmagatzematge com en la 
distribució, reduint les pèrdues 
i augmentant-ne l'eficiència. Tot 
això, i sense oblidar tot el que 
s'ha fet a Santa Coloma... 

En quin sentit? 
Santa Coloma també ha canviat 
molt la seva fisonomia. Ara 
s'està embellint la zona del 
jaciment de la Margineda per 
realçar el patrimoni històric 
de l’espai. També s’ha invertit 
molt en les separatives per 
pràcticament acabar amb les 
inundacions que hi havia. I 
s'ha habilitat la zona esportiva 
de Prat Salit amb les pistes de 
bàsquet, etc.

amb el gran nivell de dansa i 
música de La Temporada i donat 
un impuls enorme a la Festa 
major.

Què va suposar per a vostè 
poder reobrir el Centre esportiu 
dels Serradells després de 
l’incendi?
L’episodi de l’incendi i la 
posterior reconstrucció va ser 
complex. És un centre esportiu 
molt utilitzat per la gent de 
la parròquia i del país i, per 
tant, havíem de procedir a una 
reconstrucció ràpida i, a més, 
lidiar la qüestió jurídica. Amb 
dos anys vam tenir un centre 
totalment reconstruït i que torna 
a ser l’emblema de l’esport de la 
parròquia i del país.

Amb quina situació financera 
es troba el Comú?
En l'àmbit financer s'ha fet un 
esforç molt important per reduir 
el deute a més de la meitat del 
que ens el va trobar. És a dir, 
en vuit anys hem passat de 42 
milions de deute a 18. Això, tot 
i haver invertit moltíssim amb 
una mitjana d'entre 8 i 9 milions 
per any. Això vol dir que s'ha fet 
una gestió financera i econòmica 
molt bona.

Al darrer Consell de Comú 
es va fer un pas endavant 
amb el projecte dels pisos de 
lloguer a preu assequible de 
Santa Coloma. Quan podrien 
començar-se a construir?
L'accés a l'habitatge és un 
problema al país i això ningú 
ho pot negar. El Comú ja fa 
temps que està contribuint 
decididament a pal·liar-lo. La 
primera acció va ser cedir al 
Govern un terreny a la Borda 
Nova perquè es construís 
un edifici de pisos a lloguer 
assequible. I ara hem convocat 
un concurs per a seleccionar 
un arquitecte que dissenyi i faci 
el projecte d'aquest edifici a la 
zona del Cedre, que es podria 

Parlava abans de les inversions 
en el vessant social. 
Em referia als esdeveniments 
que promouen la cohesió social 
i mouen l'economia. El Poblet 
de Nadal, que s'ha consolidat, 
i també s'han promogut noves 
festivitats, com el Xoco Fest, que 
ha arrelat molt bé; o l’Andorra 
la Vella en flor, en una època 
de menys afluència turística. 
Alhora, hem recuperat el Festival 
de Pallasses, apostat pel bon 
teatre, la cultura en majúscules 
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Aprovat el Pla d'igualtat, eina per garantir 
espais de treball sense diferències
El projecte fixa 21 accions per prevenir l'assetjament, introduir llenguatge inclusiu en 
l'administració i fomentar i millorar la conciliació familiar

El Comú d'Andorra la Vella 
ja disposa del Pla d’igualtat 
d’oportunitats entre homes i 
dones, un document aprovat 
al Consell de Comú del 19 
d'octubre i creat amb l’objectiu 
de ser una eina per aplicar una 
manera de treballar molt més 
igualitària i sense diferències per 
raó de gènere. El text, que fixa 
un horitzó de treball de 4 anys 
amb 21 accions progressives, 
es marca l’objectiu de prevenir 
i abordar l’assetjament sexual i 
l’assetjament per raó de gènere, 
introduir el llenguatge inclusiu 
en totes les comunicacions, 
fomentar i millorar la conciliació 
i disposar d’un sistema de 
promocions més eficient per 
aconseguir que més dones 
siguin als nivells jeràrquics 
superiors.
Per elaborar el document 
s’ha dut a terme una diagnosi 
de la situació del Comú, que 
mostra que en termes generals 
i malgrat que hi hagi aspectes 
que cal treballar, és un entorn 
de feina igualitari: hi treballen 
pràcticament el mateix 

nombre d’homes. En l’àmbit 
de la formació que s’ofereix 
al personal també s’observa 
que hi ha una distribució molt 
igualitària. En canvi, on sí que 
es detecten biaixos de gènere 
és amb la distribució de la 
plantilla per departaments: 
n’hi ha de molt feminitzats i 
de molt masculinitzats, ja que 
tradicionalment responen 
a llocs de treball ocupats 
majoritàriament per homes o 
per dones. A tall d’exemple, al 
departament de Social hi ha un 
81,43% de dones mentre que al 
de Tecnologies de la informació 
i la comunicació, un 100% 
d’homes. 
Del pla també es desprèn que la 
bretxa salarial (és la diferència 
del salari mitjà de les dones 
respecte del salari mitjà dels 

homes) al Comú se situa entre 
el 4% i el 6%, una xifra que 
s’allunya de la mitjana del 22% 
detectada al conjunt del país.
Per elaborar el Pla d’igualtat 
d’oportunitats entre homes i 
dones, a més, s’ha constituït la 
Comissió d'Igualtat, en què es 
garanteix la representativitat 
de la plantilla. Alhora, s’ha fet 
una enquesta entre el personal, 
que s'ha mostrat favorable al 
projecte.
El cònsol major, David Astrié, 
ressaltava el dia de l'aprovació 
que com a corporació es vol fer 
un pas endavant per contribuir 
a posar remei a les desigualtats 
socials que encara persisteixen 
en determinats àmbits, ja que 
l’administració pública té el 
deure d’exercir un rol exemplar i 
“d’obrir camí”. 

QUINA SITUACIÓ HI HA AL COMÚ AVUI?

48%
de treballadores    
són dones

4-6%
de bretxa salarial 
(al conjunt del país és 
del 22%)

52% 
de treballadors        
són homes 

començar a construir d’aquí a un 
any. 

Hi ha altres projectes similars 
en cartera?
Podríem tenir-ne d'altres on 
replicar el model del Cedre. 
Pensem particularment un 
terreny de cessió que arribarà al 
Comú i que és a Ciutat de Valls, 
al carrer Mestre Xavier Plana. 
Però no només això: Andorra la 
Vella té d'altres instal·lacions, 
com per exemple Jovial, amb 
pisos per a l'emancipació dels 
joves a preus molt regulats, 
que es calculen en funció dels 
ingressos dels llogaters (uns 
300 euros). El Comú fa un esforç 
molt important aportant quasi 
mig milió d'euros a l'any a Jovial. 

 S'ha fet un gran 
esforç de reducció del 
deute: en vuit anys s'ha 
passat de 42 a 18 milions
Un projecte que ja s'ha 
començat a treballar amb 
vista als anys que venen és 
la reforma de la Plaça del 
poble. És un dels reptes de la 
corporació entrant?
Sí, a la plaça li toca una reforma 
i, de fet, l'equip guanyador 
del concurs d'idees ja n’està 

redactant el projecte executiu. 
És un projecte que ens agrada 
molt perquè guanya superfície 
i contempla molts usos per a 
la plaça. L'objectiu final és que 
recuperi la seva essència, la 
dels anys 80, on venia tothom 
a fer oci, a jugar, a prendre 
alguna cosa, a descansar... però 
també un lloc on se celebren 
esdeveniments parroquials 
i nacionals. L'avantprojecte 
de reforma ja s'ha compartit 
amb molts col·lectius i estem 
contents del retorn de la gent 
gran, les associacions i els 
infants (també s'ha presentat 
recentment al Consell d'Infants i 
dels Joves).

Del seu mandat, de què se sent 
més satisfet.
Del canvi que ha fet Andorra 
la Vella. Estava una mica 
endarrerida respecte a altres 
parròquies, en l’àmbit urbanístic, 
de més moviment econòmic i 
de neteja dels carrers. I s’ha 
incidit molt en la neteja, per 
exemple, que era molt necessari. 
Ara tenim una parròquia neta, 
més sostenible, amb gent 
que té hàbits més saludables, 
socialment cohesionada... i, en 
definitiva, una Andorra la Vella 
millor que fa vuit anys.

Segurament hi ha hagut 
moments difícils... quin ha 
estat el més complicat?
És innegable que l'etapa de la 
Covid. Van ser dos anys que 
ens van posar al límit, amb 
situacions molt difícils. També, 
pocs dies després del meu 
nomenament com a cònsol 
major, gestionar els moviments 
dels pisos de l'avinguda Santa 
Coloma 28 i 30, on vam haver 
de desallotjar unes famílies 
per unes esquerdes i un risc 
que presentaven els edificis. 
No de col·lapse, però sí de 
despreniment de peces.

I de bons moments... amb quin 
es quedaria?
Els bons moments són quan 
surts el carrer i la gent et 
diu que està contenta amb 
les actuacions que s'han fet 
a Andorra la Vella i que han 
tingut un efecte positiu per a la 
ciutadania.

Un desig per a l'Andorra la Vella 
del futur.
Que continuï sent una ciutat 
referent, pròspera en l’àmbit 
econòmic i social. I que també 
es desmarqui com una ciutat 
sostenible des del punt de vista 
més transversal.
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Nova fase de la reforma del viaducte

El projecte de rehabilitació 
integral del viaducte Doctor 
Vilanova avança al seu ritme. 
Ara l'estructura ha quedat 
despullada (se'n pot veure 
l'estructura interna) després 
que a final d'estiu es van retirar 
les 30 bigues de formigó que el 
sustentaven. 
La treta dels pilars va requerir 
una operativa molt específica 
mitjançant una grua de grans 
dimensions capaç de suportar 
grans quantitats de pes. 
Amb una maquinària molt 
específica (la grua, de 23 
metres de llargada i un braç de 
60 metres de longitud, capaç 
de carregar fins a 650 tones) 
es van retirar en primer lloc 
les bigues de la part alta del 
vial i, posteriorment, les de la 
part baixa. Entre la trentena 
de bigues que s'han extret n'hi 
havia de 10 i 20 metres de 
longitud amb un pes de 20 i 

40 tones respectivament, uns 
elements que se substituiran 
per unes altres més lleugers que 
milloraran les prestacions del 
viaducte. 
El pont, que es va construir 
fa 40 anys, estava dissenyat 
per poder sustentar el pas de 
vehicles de fins a 16 tones. 
Després de la reforma, però, 
aquesta capacitat de càrrega 
s’incrementarà fins a les 40. 
També s’impermeabilitzarà 
l’estructura per allargar, així, la 
vida útil del viaducte, ja que la 
sal que s’utilitza per al desgel a 
l’hivern no hi penetrarà com ha 
succeït fins ara. L’estimació de 
vida útil prevista del vial, un cop 
reformat, és de 100 anys. 

Reutilització de les bigues
En paral·lel, les 30 bigues 
de formigó es reaprofitaran 
en l’obra que s’està 
desenvolupament uns metres 

més avall, a la part baixa 
del carrer doctor Vilanova, 
que passarà a tenir de dos a 
tres carrils de circulació (dos 
de pujada i un de baixada). 
Els pilars, doncs, serviran 
per emplenar el trasdós de 
murs de nova construcció, en 
considerar que era una solució 
molt més sostenible. D’aquesta 
manera, s’eviten quilòmetres 
de transport pesat, hores de 
màquina picant les bigues, i el 
transport dels residus generats, 
amb les emissions de CO2 
que tot aquest treball hagués 
suposat. 
Amb aquesta actuació, doncs, 
únicament ha calgut traslladar 
les bigues des del viaducte a la 
parcel·la de Prada Casadet on 
es fan les obres d’ampliació dels 
carrers, fins que es facin servir. 
Tot plegat suposa un estalvi de 
tractament de 800 tones de 
residus.

Es retiren les 30 bigues que sustentaven el vial, molt malmeses per la corrosió i el pas dels 
anys. El pont, després de l'obra, incrementarà la capacitat de càrrega fins a les 40 tones

Embelliment del carrer Riberaygua
El carrer Bonaventura 

Riberaygua, pel qual circulen 
una mitjana de 2.500 vehicles 
al dia, s’ha embellit amb una 
actuació a la zona de la calçada. 
Així doncs, s’ha retirat l'antic 
paviment i s'ha repavimentat 
de nou el carrer, en el tram 
comprès entre el carrer Ciutat 
de Consuegra i la rotonda de la 
CG2. 
En paral·lel, properament 
s'actuarà a les jardineres 
de l’avinguda, que són de 
fusta i que es van instal·lar 
fa una dècada: es repararan i 
canviaran part dels 425 metres 
d'estructures florals que hi ha 
distribuïdes al llarg del carrer. 

L'ascensor de Jovial es canvia
El Comú renovarà l'ascensor 

d'ús públic de Jovial, que 
connecta la zona de Terra 
Vella amb el rec de l'Obac. El 
giny va estar a l'estiu aturat 
unes setmanes a causa d'uns 
problemes amb el motor, una 
avaria que no es va poder 
solucionar amb celeritat a causa 
de la particularitat de les peces 
que calen per poder-lo reparar.
Amb vista que la mecànica 

del giny ja no s’adaptava als 
estàndards actuals s’ha decidit, 
doncs, substituir l'ascensor per 
un de nou. 
Andorra la Vella disposa de 
diverses connexions verticals 
que faciliten la unió entre zones 
de diferent nivell. Aquest, 
precisament, és un dels més 
utlilitzats perquè desemboca 
al rec, un espai de la parròquia 
molt freqüentat per passejar.

Millores al tartan del passeig del riu
Al passeig del riu, entre 

el Parc fluvial i el carrer Prat 
Salit, s'estan realitzant obres 
d’eixamplament per eliminar 
els dos punts que eren més 
estrets que la resta. L’objectiu 
d’aquesta millora és, doncs, 
que el quilòmetre de circuit 
esportiu habilitat amb tartan, 
molt freqüentat per ciutadans 
que hi passegen o corren, tingui 
la mateixa amplada en tot el 
recorregut.
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Els projectes urbanístics, adaptats a 
les necessitats de la gent gran
El Comú presenta al col·lectiu les reformes de la plaça del Poble i del carrer Doctor Vilanova, 
així com les futures pistes de petanca a Santa Coloma, i recull els seus suggeriments 

suposarà un eixamplament 
de les voravies per facilitar el 
passeig i es plantaran arbres als 
dos costats de la via. A més, al 
tram de la voravia del carrer Prat 
de la Creu més proper al terreny 
de l’aparcament s’habilitaran 
bancs i punts de descans i una 
font, dues de les inquietuds 
expressades per la gent gran.
En la trobada també es va 
presentar el projecte per 
habilitar més pistes de petanca 
a Santa Coloma, a la plaça 
adjacent a l’Espai Columba, 
ampliant així l'espai que ja hi 
ha des de l'estiu per practicar 
aquest esport. 

La gent gran ha tingut 
l’oportunitat de poder 
traslladar les seves opinions i 
suggeriments al Comú de les 
diferents millores urbanes que 
s’han de dur a terme, perquè 
puguin estar adaptades a les 
seves necessitats. Amb aquest 
objectiu, el cònsol major, David 
Astrié, va mantenir una trobada 
al setembre amb una trentena 
de persones, entre les quals hi 
havia els membres del Consell 
de la Gent gran. 
Un dels projectes que es 
van exposar va ser la futura 
reforma de la plaça del Poble, 
que passarà a tenir dos nivells 

d'altura i nous espais, com 
una sala d’estudi amb taules i 
ordinadors per als infants i joves. 
En la trobada, la gent gran 
va demanar que aquest local 
esdevingui també una sala 
intergeneracional perquè els 
majors de 65 anys en puguin 
fer ús. Alhora, van sol·licitar 
bancs funcionals a la plaça i que 
s’habilitin més lavabos públics.

Punts de descans al carrer
Una altra de les iniciatives que 
es van exposar va ser la reforma 
del carrer Doctor Vilanova, 
que passarà a tenir tres carrils. 
Aquesta actuació, a més, també 

Sant Vicenç d'Enclar, reconstruït 
El campanar de l'església de Sant Vicenç torna a lluir amb tota la seva esplendor després 
de l'esfondrament que va patir l'any 2019. El projecte ha suposat tot un repte tècnic

El campanar de l’església 
de Sant Vicenç d’Enclar, un 
dels punts patrimonials més 
importants de la parròquia 
d’Andorra la Vella, torna a 
lluir com sempre, després de 
l’esfondrament que va patir el 
20 de desembre del 2019. El 
Govern ha estat l’encarregat de 
la reconstrucció d’un projecte 
singular i que comportava un 

important repte tècnic. 
La restitució ha seguit els 
estàndards internacionals 
per recuperar l’elevat valor 
patrimonial del campanar, 
intentant respectar la 
imatge documentada de 
l’equipament. A través de 
models virtuals tridimensionals 
i la implementació d’un sistema 
georeferenciat inèdit, s’ha pogut 

identificar l’espai exacte de les 
500 pedres que el conformen i 
disposar-les al mateix lloc on hi 
eren abans de la caiguda. 

El paper de la tecnologia
A més, gràcies a l'aplicació de 
les noves tecnologies, també 
s’ha pogut corregir la petita 
inclinació del campanar i ubicar-
hi una cornisa que no s’havia 
documentat en la reconstrucció 
del 1980. 
El campanar i la nau, a més, 
s'han arrebossat amb calç, 
el que  ha suposat un treball 
artesanal per aplicar la tècnica 
tradicional. 
Durant la intervenció també 
es va aprofitar per tornar a 
exhumar una sitja que ja havia 
estat excavada l’any 1979 i molt 
a prop, situada aproximadament 
al centre de la base del 
campanar, una nova sitja que no 
havia estat documentada. 

L'Hostal Calones renova la cuina
Per tal de poder preparar el 

menjar i servir-lo directament 
des de l’hostal Calones (el servei 
de menjador adreçat a la gent 
gran de la parròquia amb preus 
asequibles) s’han començat 
unes obres d’adaptació de la 
cuina. 

De moment, i fins que 
l’equipament estigui adequat 
i es puguin oferir els àpats 
al Calones, els usuaris s’han 
traslladat a la Casa Pairal de la 
plaça del Poble. 
Fins ara, el servei de cuina es 
trobava externalitzat. 



16CAPITAL.ad . núm 27 . novembre 2023 17CAPITAL.ad . núm 27 . novembre 2023

Una nova vida per als sostres de flors!
L’avinguda Meritxell i el carrer 

Callaueta han lluït, durant uns 
mesos, les impressionants 
decoracions amb sostres de 
florals de l'Andorra la Vella 
en flor. Es tracta d’elements 
decoratius amb materials 
totalment reciclats que han 
donat ambient i color a dues 
de les vies principals de la 
parròquia. En despenjar-los 
aquest setembre, i per tal de 
donar-los un nou ús, s’han 
regalat a les escoles d’Andorra 
la Vella. Així, els alumnes podran 
reutilitzar les flors per fer 
treballs manuals, disfresses o 
decorar les aules, donant-los així 
una nova vida.

Tres flors d'honor per a la parròquia
Andorra la Vella ha  tornat a 

rebre enguany tres flors d’honor  
en el certamen de Viles florides, 
l'entitat de la qual forma part 
la parròquia des de l'any 2021 
i que avalua i reconeix els 
guarniments florals i vegetals de 
les ciutats membres. 
L'entrega del reconeixement es 
va fer en una gala a Encamp, 
en què va participar el cònsol 
menor, Miquel Canturri.

L’aigua, el tresor que compartim
Els set comuns han treballat 

i difós una campanya de 
conscienciació sobre l’ús de 
l’aigua. Així, a més d'evidenciar 
la sequera que viu el país, 
es donen consells per a la 
ciutadania per evitar malbaratar 
aquest recurs tan important. 
Accions com no fer servir el 
lavabo com a paperera o arreglar 
una aixeta que goteja són vitals 
per reduir el consum d'aigua.

Col·laboració amb La Seu d'Urgell

El Comú d'Andorra la Vella i 
l'Ajuntament de La Seu d'Urgell, 
com a mostra de bon veïnatge, 
han col·laborat en un projecte 
centrat en la neteja dels carrers. 
El departament d’Higiene del 
Comú s'ha desplaçat a la capital 
alturgellenca per mostrar i 
explicar quin sistema utilitza 
per netejar els carrers. Els 
treballadors, amb la maquinària 
específica per netejar amb 
aigua a pressió, van dur a terme 
una prova pilot al carrer dels 
Canonges i adjacents. 
El sistema de neteja del Comú, 
tal com es va traslladar al 
consistori veí, consisteix en 
tres eixos bàsics. En primer 
lloc, la calendarització, ja 
que els carrers es netegen un 

mínim d’una vegada al mes; 
l’ús de mitjans tècnics, que 
permeten avançar més la 
neteja; i la pedagogia envers la 
ciutadania. Actualment, l’equip 
de neteja comunal està format 
per 30 persones que treballen 
en torns, també els caps de 
setmana i festius. Respecte a 
la maquinària, al Comú disposa 
d'un camió cisterna de 6.000 
litres de capacitat que es fa 
servir per netejar a pressió i, 
així, desincrustar la brutícia més 
resistent. 
Així ho van explicar el cònsol 
major, David Astrié, i el conseller 
de Sostenibilitat, Gerard 
Estrella, que es van desplaçar 
fins a La Seu d'Urgell per valorar 
juntament amb l'alcalde Joan 

La Fundació Privada Nostra 
Senyora de Meritxell, en 
col·laboració amb el Comú 
d’Andorra la Vella, va organitzar 
a final d'estiu un Clean Up 
Day amb 23 participants i 6 
acompanyants. 

El departament d’Higiene ha col·laborat amb l’ajuntament de la ciutat veïna per 
mostrar com es netegen els carrers de la parròquia i quin és el mètode que es fa servir

Barrera aquesta acció conjunta.
El mandatari de la ciutat veïna, 
de fet, va lloar el sistema i 
la neteja dels espais públics 
d'Andorra la Vella en considerar 
la parròquia "un model a seguir". 
Les respectives ciutats veïnes, 
van afirmar, no descarten 
explorar en el futur altres vies de 
relació.

L’objectiu de la jornada va ser 
conscienciar tothom que cal 
ser curosos amb la natura i 
preservar-la. La recollida de 
residus es va iniciar al berenador 
de la Comella i es va acabar a la 
Fundació. 

Clean Up Day amb la Fundació Meritxell
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El bosc de l’Andy, nova ruta familiar
El tamarro d’Andorra la 

Vella té una nova ruta per a 
les famílies que el vulguin 
conèixer millor. Aquest estiu es 
va estrenar El bosc de l’Andy, 
un trajecte fàcil i divertit per 
a que els infants es puguin 
iniciar al món del senderisme. A 
més, amb el llibre on s'explica 
la història de l’Andy es pot fer 
un seguiment dels diferents 
objectes que es van trobant 
al camí i que el tamarro i els 
seus amics fan servir en el seu 
dia a dia per cuidar del bosc, 
de l’entorn i, sobretot, de la 
seva estimada parròquia. Es 
tracta d’un circuit circular d’1,6 
quilòmetres i 100 metres de 
desnivell, que té una durada 
aproximada d’1 hora i 30 minuts. 
A la zona, a més, s'han realitzat 
diverses actuacions per adaptar 
el terreny.

Nova via ferrada d’iniciació per tothom
Tots aquells que vulguin 

endinsar-se i conèixer per 
primer cop les vies ferrades ja ho 
poden fer a Andorra la Vella. La 
nova ruta del Roc dels Senders, 
oberta des d'aquest estiu, 
està catalogada per al nivell 
d’iniciació per la seva llargària 
(de 115 metres), i pel fet que 
compta únicament amb 80 
metres de desnivell. A més de la 
baixa dificultat, té un accés fàcil 
des del Rec de l’Obac. 
S'hi arriba des del mirador 
del Roc dels Senders, que pot 
enllaçar fàcilment amb el circuit 
dels miradors i connecta amb 
el camí de la Costa fins als 
Serradells. 
Aquesta és la segona via ferrada 
de la parròquia, després de la de 
Sant Vicenç d’Enclar.

Les fonts del passeig de la Rotonda 
estrenen temporada amb novetats
L'espectacle ha actualitzat l’horari per a adaptar-se a la tardor i l’hivern (ara amb un únic 
passi els divendres i els dissabtes a les 20.30 h) i també incorpora el nou tema ‘Viva la 
vida’, de Coldplay. Al desembre s'estrenarà un espectacle amb música d'un autor andorrà

Les fonts del passeig de la 
Rotonda han estat una de les 
grans novetats i un dels atractius 
d’aquest estiu a Andorra la 
Vella, amb una mitjana diària 
de 400 espectadors. Amb 
el final de l'estació, però, no 
acaba l’espectacle. Les fonts 
han estrenat aquest setembre 
temporada amb novetats i 
un nou horari que s'avança i 
s'adapta a les hores de llum. Així 
doncs, des d'ara i fins al març 
s'ofereix un únic passi d'Aquae 
et lumina a les 20.30 h tots els 
divendres, dissabtes i festius.  
Així mateix, aquest nou horari 
ha mantingut un dels números 
que s'oferia a l'estiu, el del Llac 
dels cignes i n'ha incorporat un 
altre: el tema Viva la vida, del 
grup Coldplay, que ha tingut una 
molt bona rebuda per part dels 
espectadors. 
Des del Comú, de fet, es valora 
molt positivament la bona 
acollida que han tingut les fonts 
del passeig de la Rotonda des 
que es va estrenar a final de juny 
amb l’objectiu de dinamitzar 
l’avinguda Meritxell i ser un 
complement a les compres i a 
l’oferta d’oci de la parròquia.

Un tema nacional per Nadal
Les fonts de la Rotonda, a 
més, ja s’estan preparant per a 
l’hivern amb una iniciativa que 
involucra els artistes del país 
i fomenta la creació. Aquest 
estiu, el Comú va convocar un 
concurs públic per a trobar la 
pròxima cançó i que en aquest 
cas serà de collita nacional. 
El nou espectacle s'estrenarà 
el dissabte 24 de novembre 

(el primer cap de setmana de 
funcionament del Poblet de 
Nadal) i estarà en marxa fins al 
10 de març. 
La convocatòria, que ja està 
tancada i a la qual s'han 
presentat 14 candidats i 17 
cançons, s'ha adreçat a músics 
o grups del país que proposin  

melodies inèdites, originals i de 
tipus instrumental. L'artista que 
en resulti guanyador rebrà un 
premi de 3.000 euros. 
El jurat que ha de valorar 
els temes està format per 
diversos consellers del Comú 
i professionals del món de la 
música. 

Nous horaris de 
l'espectacle de les 
fonts de la Rotonda

1 passi tots els divendres, 
dissabtes i els següents 
festius:

12 d’octubre
1 i 2 de novembre 
6, 7, 26, 27, 28 i 31 de 
desembre
1, 2, 3, 4 de gener
14, 25, 26, 27, 28 i 31 de 
març
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La Festa Major d’Andorra la 
Vella ha tingut aquest any una 
edició ben farcida d’activitats 
per tots els públics, alternant 
tradició, música i gresca. Amb 
tot, el que més ha destacat ha 
estat el civisme de la població, 
que ha sabut gaudir de la 
festa i de totes les propostes 
amb respecte pels veïns i 
l’entorn. Aquest 2023, per 
tant, els quatre dies grans de la 
parròquia, del 4 al 7 d’agost, han 
comptat amb una quarantena 
d’activitats.
L’alegria i la festa van arribar 
el divendres de la mà d’una 
personalitat reconeguda i molt 
estimada que va exercir de 
pregoner des del balcó de la 
Casa comuna. Casimir Arajol, 
activista cultural, va demostrar 
el seu ampli coneixement 
d’Andorra la Vella i, sobretot, 
el seu sentiment per la Festa 
Major i l’evolució que l’ha anat 
acompanyant. Arajol tot just ha 
complit 90 anys aquest 2023, 

i des del Comú s'ha volgut 
fer-li un homenatge per la seva 
dedicació i estima a la parròquia. 
I per rematar l'estrena de la 
festa, l’Esbart dansaire va 
interpretar de nou la Dansa 
del pregó. Com a novetat, i de 
forma prèvia al dia 4 d’agost, 
es van organitzar dues jornades 

d’assaig perquè el públic també 
pogués formar part de la segona 
part del ball, creant així un 
ambient de germanor ideal per 
donar el tret de sortida a quatre 
dies de gresca. 

Una festa de tradicions
Les tradicions, com és habitual, 
han tingut un pes important 
en el programa. El Ball del 
Contrapàs a la plaça del Poble va 
ser una cita de retrobament, que 
va deixar de nou una estampa 
fantàstica que cada any va a 
més: una plaça plena a vessar 
de balladors. Així mateix, el 
dissabte es va dur a terme la 
Cercavila de la cultura popular, 
amb diferents entitats com 
l’Esbart dansaire i els gegants 
d’Andorra la Vella. A més a 

més, un dels grans atractius 
va ser impressionant exhibició 
castellera a la plaça Príncep 
Benlloch amb la Colla Jove 
dels xiquets de Valls (ciutat 
agermanada amb Andorra la 
Vella) i els Castellers d'Andorra. 
Per als infants, com és habitual, 

també es van programar 
diverses propostes, com la festa 
de l’escuma, la festa de l’aigua i 
una gimcana infantil

Melendi, cap de cartell
Es tradicionals concerts de Festa 
Major aquest any han tingut 

Civisme, ambient i Festa Major
Els dies grans d'Andorra la Vella han comptat amb un 
programa ben farcit d'activitats i propostes per a totes les 
edats, amb les tradicions i, també, amb concerts amb molt 
d'èxit entre el públic, com Melendi o els Eufòrics, Edu, 
Mariona i Triquell
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Amb motiu del pas de La 
Vuelta per la parròquia, el Bici 
Lab Andorra li ha dedicat la seva 
darrera exposició temporal. 
Fins al 6 de gener es poden 
contemplar al museu vertaderes 
peces de col·leccionisme 
que fan un recorregut per 
la competició i els seus 
participants.  
A l’exhibició, entre d'altres, hi 
ha bicicletes de ciclistes com 
Joaquim ‘Purito’ Rodríguez, 

Santa Coloma celebra la seva festa
La Festa Major de Santa 

Coloma ha sigut, un any més, 
un lloc de retrobament per 
als veïns. Amb un programa 
d’activitats i concerts, la 
Comissió de festes va poder 
veure com la normalitat, ara sí 
superada del tot la pandèmia, 
tornava a la celebració. 
Diumenge va ser el dia gros 
amb la missa solemne, l’aperitiu 
popular, sardanes i l’arrossada 
popular que va atreure un bon 
nombre d’assistents. 

un protagonista indiscutible. 
L’artista espanyol Melendi va 
arribar el darrer dia de Festa 
Major per posar la cirereta amb 
la seva gira Cerrando cicatrices. 
L’asturià va oferir un concert a 
l’envelat de l’antiga Plaça de 
braus que es va omplir de gom 
a gom amb les 4.000 entrades 
esgotades. Els assistents van 
poder gaudir del seus temes 
de sempre i, també, del nou 
repertori. 
Al programa del 2023 també 
han destacat Mariona, Triquell 
i Edu, guanyadora, primer 
finalista i semifinalista del talent 
show Eufòria, que també van 
actuar el dilluns, 7 d’agost. 
De forma individual, amb les 
seves personalitats i estils ben 
diferenciats, van oferir tres 
concerts que van acollir un bon 
nombre d’espectadors a la Plaça 
Guillemó. 
En aquest sentit, l’espai ha 
estat, un any més, punt clau 
de la festa. Abans de Melendi i 
els eufòrics també va acollir les 
actuacions de Delafé y las flores 
azules i de Portobello. Malgrat 
la considerable baixada de 
temperatures viscuda el dia 4, el 
públic, fidel, no va fallar a la cita. 
El dissabte 5 va ser el torn de les 
formacions catalanes Buhos i 
Gertrudis. 

El millor ciclisme ens torna a visitar
Andorra la Vella ha esdevingut seu de la sortida de la quarta etapa de La Vuelta  

Aquest mes d’agost Andorra 
ha rebut de nou una de les 
cites ciclistes més destacades: 
La Vuelta a España, que 
feia aturada els dies 28 i 29 
amb final i principi d'etapa 
espectaculars. El poble 
d'Arinsal ha estat l'epicentre de 
l'arribada de la tercera etapa, 
amb animació i un concert. 
El guanyador va ser Remco 
Evenepoel, que es va endur els 
158.5 quilòmetres de l'etapa 

i aconseguía, així, el mallor 
vermell de líder. Posteriorment, 
el dia 29, Andorra la Vella va 
esdevenir seu de la sortida de 
la quarta etapa, que va arribar 
fins a Tarragona, amb 185 
quilòmetres de reconrregut. En 
paral·lel, al village que es va 
habilitar al Parc Central com a 
punt neuràlgic de la festa, es 
va fer la presentació de tots 
els equips i participants, a més 
d'animacions i espectacles.

El cònsol major, David Astrié, 
va ser l’encarregat de fer el tall 
de cinta amb el ministre de 
Turisme, Jordi Torres, que van 
traslladar el desig de poder 
tornar a acollir La Vuelta. Més 
concretament, es treballa per 
poder ampliar les jornades 
que se celebren al Principat i 
tenir-ne fins a tres en pròximes 
edicions amb l’ànim de tornar 
a ser epicentre d’una de les 
competicions més reconegudes.

El Bici Lab homenatja La Vuelta
Iván García Cortina i Jean 
Paul van Poppel; i mallots 
de Mads Pedersen i Remco 
Evenepoel, així com imatges 
històriques d’entre els anys 30 
i 80. Tot plegat, per explicar de 
manera detallada i didàctica 
com s’estructura aquesta cita 
esportiva (es convida el visitant 
a recórrer les 21 jornades de 
la prova) i posar-se en la pell 
d’un dels gairebé 200 ciclistes 
professionals que hi participen.
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Toni Bou es corona de nou a Andorra la 
Vella en el gran espectacle de l'X-Trial
El Poliesportiu tornar a convertir-se en seu d'una de les proves del Campionat de món

Andorra la Vella ha estat, per 
tercera vegada, seu d'una de 
les proves del Campionat del 
món del X-Trial. El Poliesportiu 
d'Andorra acollia el 7 d'octubre 
l'obertura de la segona meitat 
de la temporada, una cita que 
va reunir als més grans d’aquest 
esport. De la mateixa manera 
que ja va fer al 2019 i 2021, 
l'X-Trial va tornar a oferir un 

espectacle del motor de primer 
nivell. En aquesta ocasió, els 
pilots van haver de superar 
cinc espectaculars i exigents 
zones en cadascuna de les 
dues primeres rondes, i sis en 
la gran final, que van disputar 
els tres millors dels dos primers 
recorreguts. 
Els assistents van poder gaudir 
d’un vertader xou i la destresa 

dels participants va deixar 
bocabadat tothom. Novament, 
el pilot resident Toni Bou va 
aconseguir fer-se amb el primer 
lloc després de finalitzar una 
prova pràcticament perfecta. 
El cònsol major, David Astrié, va 
ser l’encarregat d’entregar-li el 
premi que el va acreditar com al 
més gran.

Campanya 'Mou-te' per cuidar la salut
La tercera marxa popular de 

la campanya Mou-te, el primer 
cap de setmana d'octubre, 
ha tornat a omplir els carrers 
del centre de la parròquia de 
caminants de totes les edats, 
que s’han animat a fer el 
recorregut. Així, Andorra la Vella 
s’ha mobilitzat, un any més, per 
defensar l’objectiu d’aquesta 
iniciativa impulsada pel Govern, 
en col·laboració amb els set 
comuns: promoure l’esport. 
Sobretot, des del vessant dels 
estils de vida saludable, fent 
referència a les línies establertes 
per l’Organització Mundial de 
la Salut (OMS), que recomana 

fer activitat física cada dia per 
prevenir i reduir les malalties 
cardiovasculars. A la parròquia, 

a més, al llarg de la setmana 
també hi va haver activitats 
d'aquagim, Fit Up i vòlei.

Andorra la Vella amb el bàsquet

Una de les cites clau de la 
pretemporada del MoraBanc 
Andorra ha tingut lloc a la 
parròquia. La tercera edició 
del trofeu Andorra la Vella, que 
serveix com a fase prèvia de la 
Lliga Catalana ACB, ha tornat al 
pavelló. Durant la presentació 
d’aquesta edició, el cònsol 
major, David Astrié, destacava 
el fet que aquest encontre 
s'hagi convertit pràcticament 
en la presentació oficial de 
l’equip tots els estius a la seva 
pista. Per la seva banda, el 
president del Bàsquet Club 
MoraBanc Andorra, Gorka Aixàs, 

assegurava que “la nostra 
gent espera amb moltes ganes 
aquest trofeu. És una cita clau a 
la pretemporada i una manera 
de començar a veure el nou 
projecte ACB”. 
En aquesta ocasió, els tricolors 
es van enfrontar al Bàsquet 
Girona, que finalment es va 
alçar campió del trofeu (84-89). 
Malgrat això, el MoraBanc va 
realitzar un gran partit, amb molt 
d’esforç i bones sensacions per 
a la temporada. La consellera 
de Tràmits, Tributs i Deutors, 
Leticia Teixeira, i la consellera 
de Finances, Marta Pons, van ser 

El MoraBanc Andorra ha tornat 
a escollit l’avinguda Meritxell 
per celebrar la seva festa de 
presentació de la temporda 
prequè tothom pugui conèixer la 
plantilla del nou curs. Amb els 
ànims renovats per l’ascens a 
l’ACB, l’equip va organitzar una 

A primers de setembre tornava el III Trofeu Andorra la Vella, que enfrontava el MoraBanc 
Andorra i el Bàsquet Girona al pavelló. El guardó va recauren en mans de l'equip català

les encarregades d’entregar el 
trofeu tant als guanyadors, com 
el reconeixement al MoraBanc 
per un partit amb molt mèrit i 
bona imatge.

vertadera festassa, on centenars 
de persones es van aplegar per 
poder saludar els jugadors i, 
també, en Brut, la mascota de 
l'equip. 
En la trobada amb l’afició també 
hi va haver música amb el grup 
Rokyo.

Festassa a l'avinguda Meritxell
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El Ral·li Històric, organitzat 
per ACA Esportiva, va celebrar 
el cap de setmana del 16 de 
setembre la seva 52a edició amb 
una prova amb començament 
a Andorra la Vella. Durant dos 
dies, els vehicles històrics 
van envair la parròquia. 
L'aparcament Prada Casadet, a 
l’antiga plaça de Braus, va acollir 
una exposició amb vertaderes 
joies del món del motor i amb 
molts dels vehicles que, el dia 
següent, participarien al ral·li. 
La prova, que va comptar amb 
35 cotxes, va constar d’un 
recorregut de 251 quilòmetres.

La Purito 2023, tot un èxit ciclista
La prova La Purito 2023 s’ha 

tornat a demostrar com una de 
les trobades esportives més 
consolidades amb més de dos 
milers de ciclistes omplint les 
carreteretes del país. Aquesta 
edició, a més, ha comptat amb 
Alberto Contador com a convidat 
especial. Els mallots grocs dels 
participants han estat presents 
arreu i s'han estés per les 
pujades al port de la Rabassa, 
la Peguera, el coll de la Gallina, 
l'alt de la Comella, la collada 
de Beixalís, el coll d'Oridno i els 
cortals d'Encamp. Posteriorment 

Solidaritat, bon ambient i zumba
Prop d'un centenar de 

persones van gaudir el primer 
cap de setmana d'octubre 
d’una estona d’esport, música 
i solidaritat en la segona edició 
de la marató de zumba, batejada 
com Zumbathon, a l’antiga 
caserna de Bombers. L'activitat 
va rebre de nou una molt bona 
acollida, amb amants de la 
zumba i molts altres que, tot i 

no participar, van col·laborar de 
forma econòmica amb la compra 
de la samarreta. 
La iniciativa solidària, 
organitzada de manera conjunta 
per Princiesport i el Centre 
esportiu Serradells en benefici 
de Creu Roja Andorrana, va 
aconseguir recaptar uns 900 
euros que es destinaran a acció 
social. 

Els cotxes històrics envaeixen Andorra 

a la celebració de la cursa, i com 
a agraïment pel patrocini de 
la prova per part d'Andorra la 
Vella, Joaquim Purito Rodríguez 

va fer entrega als cònsols major 
i menor, David Astrié i Miquel 
Canturri, del maillot d’aquesta 
edició signat.

El 17 de setembre Andorra 
la Vella es convertia de nou en 
l'escenari del Triatló popular, 
organitzada pel club Tritaló 
Serradells i que enguany arribava 
a la 16a edició. Els participants 
van haver de superar proves de 
natació (400 m) a la piscina dels  
Centre esportiu del Serradells, 
ciclisme (15 km) i cursa a oeu 
(5 km). Per als menys agosarats 
i els infants que s'hi van voler 
sumar, com a novetat, es va 
organitza una Aquatló popular 
(500 metres de natació i 2,5 km 
de cursa a peu).

Més ajuts a les entitats esportives
El Comú ha posat en marxa 

una nova convocatòria per al 
curs 2023-2024 amb ajuts 
destinats a les entitats que 
organitzen i promocionen 
activitats esportives a la 
parròquia. Aquesta edició el 
volum atorgat s’ha apujat un 
5% respecte a l’any anterior 
(ascendeix a 457.150 euros). 
Aquests ajuts, com és habitual, 
es destinen a les entitats que 
organitzen i promocionen 
activitats esportives (amb una 
durada anyal o de manera 
puntual) i que incideixen en la 

Gran participació a 7a la Sant Bernabé
Un centenar de corredors han 

participat en la 7a cursa de Sant 
Bernabé, que organitza el Club 
Pirinenc Andorrà amb sortida i 
arribada al Centre esportiu dels 
Serradells i dos recorreguts, de 
7,5 i 15 quilòmetres. 
La cursa de muntanya, 
celebrada enguany el dissabte 
30 de setembre, té una història 
particular: vol recuperar 

el constum ancestral que 
enfrontava, amb una certa 
dimensió esportiva, les 
parròquies d'Andorra la Vella 
i Sant Julià de Lòria a l’hora 
d’aprofitar els seus recursos 
naturals.
El cònsol major, David Astrié, 
va ser l'encarregat de donar el 
tret de sortida d'aquesta mítica 
carrera.

Triatló popular arreu de la parròquia

creació i l’enfortiment de l’esport 
de base i el suport a l’esport 
de competició. Els esportistes 
majors de 16 anys reconeguts 

com a d’alt rendiment podran 
gaudir de la gratuïtat en les 
instal·lacions comunals durant 
l’any 2024. 



29CAPITAL.ad . núm 27 . novembre 2023

i parcs on n’hi ha menys, per 
així guanyar en zones d’ombra 
i contribuir així a reduir l'efecte 
illa de calor. D’altra banda, el 
British College of Andorra ha 
traslladat durant la sessió la 
seva idea d’instal·lar bicicletes 
estàtiques per a totes les 
edats a diferents punts de la 
parròquia que serveixin per 
generar energia elèctrica. De 
l’altra, el Col·legi Maria Janer 
ha plantejat una trobada 
esportiva interescolar entre 
tots els centres d'Andorra la 
Vella que serveixi de jornada 
de reunió amb els companys i 
per practicar esport. Per últim, 
l’Escola andorrana d’Andorra la 
Vella continua treballant en la 
seva proposta, que presentarà a 
la sessió de debat a la primavera 
vinent.
El cònsol major, David Astrié, va 
encoratjar els infants a treballar 
i desenvolupar unes propostes 
que podrien ser “realitzables 
relativament ràpid”.  

Els més menuts tornen al Comú 

El Consell d’infants, l’òrgan 
de representació dels escolars 
de la parròquia, s’ha constituït 
durant l’octubre, donant així inici 
a la vuitena edició del projecte. 
A la sessió han participat els 
sis centres educatius d’Andorra 
la Vella, a través dels dotze 
representants (consellers 
i conselleres infantils) que 
cada escola ha escollit per 
votació. Tots ells han presentat 
al Comú les propostes que 
desenvoluparan i treballaran 
durant els pròxims mesos a les 
aules de 5è curs, i que tenen per 
objectiu millorar la parròquia. 

Projectes a les escoles
Així doncs, des del Col·legi Sant 
Ermengol proposen habilitar 
papereres de reciclatge a la 
via pública, amb bosses per 
envasos, paper i rebuig, i 
així conscienciar i fomentar 
la cultura del reciclatge i 
aconseguir una reducció de les 
emissions; l’Escola francesa 

d’Andorra la Vella, després 
d’haver conegut el projecte de 
reforma de la plaça del Poble i la 
sala polivalent, plantegen poder 
participar de forma activa en el 
disseny d’aquest espai perquè 
faci la funció de ludoteca; i des 
de l’Escola francesa de Santa 
Coloma treballaran perquè es 
plantin més arbres a les places 

Els representants dels sis centres educatius del Consell d'infants d'Andorra al Vella han 
presentat propostes i projectes que treballaran durant el curs per millorar la parròquia

Entre el 24 de novembre 
i el 6 de gener torna el 
Poblet del Nadal a 
Andorra la Vella!

www.andorralavella.ad
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Les addiccions i els joves, jornades de 
prevenció amb un espai de diàleg
El Centre de Congressos acollirà entre el 14 i el 16 de novembre xerrades de la mà de 
professionals dirigides a les famílies i, també, una trobada per treballar dubtes i neguits

La II Setmana de 
sensibilització i reducció de 
danys d’addiccions al Principat 
d’Andorra, organitzada per 
l’associació Projecte Vida amb el 
Comú d’Andorra la Vella, torna a 
posar sota el focus una realitat 
complicada de la societat. La 
proposta, que tindrà lloc entre el 
14 i el 16 de desembre, planteja 
activitats gratuïtes dirigides als 
joves i les famílies centrades en 
les addiccions a les pantalles i 
els jocs en línia, d’una banda, 
i de l’altra, a les drogues. Una 

part important d’aquesta 
setmana es desenvolupa a les 
escoles, amb xerrades amb els 
joves de la mà de professionals 
que els explicaran els perills 
i les veritats d’aquesta xacra 
social cada cop més estesa i 
normalitzada.  
En paral·lel, el Centre de 
Congressos serà punt neuràlgic 
de les xerrades amb les famílies 
i joves, dividides en dues 
jornades també centrades en els 
dos eixos principals: tecnologia i 
substàncies. 

A més, i atenent la bona 
acceptació de la darrera edició, 
es repeteix la fórmula d’espai 
de diàleg. D’aquesta manera, 
es realitza una trobada amb les 
famílies, joves, professionals i 
qualsevol persona interessada 
a participar per tal de compartir 
neguits i coneixements. En 
aquesta ocasió s’ha plantejat la 
pregunta ‘Quines alternatives 
existeixen al consum de drogues 
durant la joventut?’, a la qual 
es tracta de trobar resposta de 
forma conjunta. 

El pilot de ral·lis Albert 
Llovera va fer una aturada 
tècnica al Rusc (l’espai per als 
joves d’Andorra la Vella) en la 
seva preparació per al Dakar. Hi 
va oferir a final de setembre una 
xerrada motivacional a un grup 
de joves, on va poder contagiar-
los el millor que té: la seva 
filosofia de vida. 

Llovera, exemple i motivació
A través de la seva experiència 
personal i les seves vivències, 
va demostrar que la superació i 
l’esforç són clau per aconseguir 
els objectius vitals. 
Amb l’humor que el caracteritza 
i les ganes de seguir aprenent 
sempre, va encoratjar els 
assistents treballar per allò que 
els agrada.

En marxa el primer Consell de joves 
d'Andorra la Vella per donar-los veu

El primer Consell de joves 
d'Andorra la Vella s'ha posat 
en marxa oficialment amb la 
sessió constituent, on s'han 
presentat els dotze escolars 
que representen els sis centres 
educatius de la parròquia. 
Durant el curs 2023-2024, tenen 
l'encomana de desenvolupar i 
treballar en diverses propostes 
de millora de la parròquia, que 
hauran de presentar al mes de 
maig i posar en comú a la sessió 
de debat. En aquest sentit, 
alguns dels joves ja ha deixat 
ben clar els seus interessos, 

que se centren en els àmbits 
mediambientals i socioculturals.

Involucrar els adolescents
Aquesta primera sessió ha servit 
per prendre contacte i establir 
les bases del que és el Consell 
de joves. Concretament, es 
tracta d'un òrgan de consulta 
i participació que té per 
objectiu promoure que els joves 
s'involucrin de forma activa 
en l'àmbit comunal. A més, 
el Comú podrà fer consultes 
als consellers respecte als 
projectes que es consideri, per 
poder tenir en compte la seva 
opinió i adaptar-los a les seves 
necessitats. El cònsol major 
ha destacat que el Consell de 
joves, el primer del país, respon 
a la voluntat de "promoure, 
respectar i garantir els Drets 
dels infants a participar".

Els dotze escolars, 
escollits pels seus 
companys, representen 
els sis centres educatius 
al llarg d'aquest curs i 
treballaran les diverses 
propostes 

Rusquejant, un espai on parlar clar

Un espai on els joves poden 
parlar clar i d'allò que realment 
els preocupa. De la seva realitat i 
de les situacions que viuen cada 
dia i que els alegren, o les que 

els engoixen. Tot això, i una mica 
més, és Rusquejant a les ones, 
un programa de ràdio diferent, 
principalment, perquè està 
dirigit i locutat per adolescents. 

Però, també, perquè es toquen 
diferents àmbits sense embuts 
ni censures, amb una alta 
dosi de sinceritat. Es parla de 
tecnologia, xarxes socials, medi 
ambient, polítca, art, cultura, 
salut mental, sexe... Es tracta, en 
definitiva, de donar-los un espai 
on expressar-se i que puguin ser 
ells mateixos, envoltats d'amics i 
companys. 
El programa es fa en 
col·laboració i a les 
instal·lacions de Ràdio Nacional 
d'Andorra i es pot escoltar el 
darrer diumenge de cada mes al 
94.2 FM o, a través d'Internet, a 
andorradifusio.ad 

RNA i el departament de Joventut posen en marxa un programa de ràdio amb els joves
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L’institucional, el nou espai creatiu de 
La Xarranca ubicat al Parc Central

El Parc Central continua la 
seva evolució cap a un espai 
de creació i d’art. El darrer pas 
ha estat la cessió a l'entitat de 
creadors La Xarranca de les 
noves instal·lacions d’expressió 
artística i exposició al mateix 
parc, a tocar de la zona del llac. 
L’edifici, un espai propietat 
del Comú que els darrers anys 
estava ocupat pels serveis de 
manteniment del parc, té 120 
metres quadrats i s'ha remodelat 
amb l'objectiu d'esdevenir un 
espai on es respiri creativitat. 
L’objectiu de La Xarranca amb 
aquest local és “acostar a la 
ciutadania” l’expressió artística. 
Així ho assegurava la presidenta 
de l’entitat, Marc Garcia, a mitjan 
de setembre durant l'acte de 
rebuda de claus per part dels 
cònsols, tot remarcant que s'hi 

duran a terme activitats obertes 
al públic, com exposicions, 
presentacions editorials, tallers 
per a infants i xerrades. L'espai 
s'ha batejat com a L'institucional 
perquè quan es estrenar, l'any 
1992, es va concebre com un 

espai de recepció i trobades 
institucionals.
La primera exposició col·lectiva 
que acull el local es titula Els tres 
Paus i gira al voltant del llegat 
de Pau Casals, Pablo Picasso i 
Pablo Neruda. 

Mira guanya el I Premi d'escultura

L’obra  Mira, de l’andorrà 
Àngel Calvente, ha estat el 
projecte guanyador de la 
primera edició del Premi 
d’escultura urbana d’Andorra la 
Vella Pilar Riberaygua impulsat 
pel Comú. L’obra guanyadora 

s’instal·larà a la primavera al 
Parc Central, i du associada 
la reflexió del necessari canvi 
d’hàbits en la comunicació. 
Ho fa amb una imatge potent 
i no gaire aliena: dos infants 
amb la mirada clavada en un 

telèfon mòbil. “Espero que els 
infants quan la vegin entenguin 
que és molt millor jugar al parc 
que a través de les pantalles”, 
ressalta l’artista. L’obra, que 
mesurarà 156 x 103,5 x 90 cm, 
serà de pols de marbre, amb 
aspecte i textura que emulen el 
marbre de Macael (procedent 
de les pedreres d’aquesta 
localitat d’Almeria). Mira és la 
guanyadora d’un concurs on 
s’han presentat 8 propostes.

Homenatge a Pilar Riberaygua
El premi d'escultura rep el 
nom de Pilar Riberaygua per 
homenatjar, així, la reconeguda 
galerista i impulsora cultural, 
que va treballar amb molta 
intensitat per introduir i difondre 
l’art contemporani d’alt nivell a 
Andorra.

Cita amb la cultura portuguesa
El Festival de Fado ha celebrat 

la tercera edició amb la guitarra 
portuguesa com a fil conductor. 
El 14 de setembre es  va 
celebrar al Centre de Congressos 
un concert amb els reconeguts 
mestres de la guitarra 
portuguesa Luís Guerreiro i 
Ângelo Freire. 
El Festival de Fado és una 
iniciativa impulsada des del 
2021 pel Consolat de Portugal 
a Andorra i Barcelona, amb la 
col·laboració del Comú, per 
promoure la cultura portuesa al 
país.

Nou festival de creació Andorra Crea
El cap de setmana del 30 de 

setembre Andorra la Vella acollir 
diverses activitats de l'Andorra 
Crea, un nou festival de creació 
i difusió de les arts fetes al país, 
engegat de manera conjunta pel 
Govern i els 7 comuns i que ha 
agafat el relleu del projecte La 
cultura no s’atura.
A la parròquia es va posar en 
marxa l'exposició fotogràfica 

Efímer, de Miquel Mercè, a 
l'exterior de l'antiga plaça de 
braus, i que plasma el procés de 
desconstrucció de l’antiga plaça 
de braus; un concert d'orgue 
a càrrec de Trio Pirene, amb 
quatre peces cambrístiques del 
compositor Ignacio Ribas;  i una 
lectura dramatitzada d'En terres 
d'Andorra.

7 peces del Bici Lab, a l'At Urgell
A principi d'agost l'Ajuntament 

de la Seu d'Urgell inaugurava a 
la Sala Sant Domènec l'exposició 
Roda Pedal Pinyó. Història del 
ciclisme a l'Alt Urgell, una mostra 
que ha comptat amb 7 bicicletes 
de la col·lecció Riberaygua, que 
formen part del Bici Lab Andorra. 
Des del museu comunal s'ha 
volgut col·laborar, doncs, amb 
aquest projecte cultural de 
la comarca veïna que fa un 
recorregut històric des de la 
invenció de la bicicleta fins a 
l’actualitat. Un circuit traçat pels 
grans esdeveniments esportius 
del seu pas pel Pirineu com el 
Tour, La Volta o La Vuelta. 
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La soprano Sondra Radvanovsky 
enlluerna al Centre de Congressos 

El públic que va assistir el 14 
d’octubre al primer espectacle 
de la Temporada MoraBanc 
Andorra la Vella, al Centre de 
Congressos, va poder gaudir 

d’una gala lírica única, on la 
reconeguda cantant d’òpera 
Sondra Radvanovsky va ser 
especialment generosa, regalant 
fins a quatre propines.

El concert es va fer en 
homenatge a la soprano Victoria 
de los Ángeles per commemorar 
al centenari del seu naixement: 
“Victoria tenia una gran habilitat 
per transmetre emocions 
i explicar històries, sabia 
perfectament com comunicar-
se amb el públic. Va ser una 
gran ídol per mi”, va exposar 
Radvanovsky.
En el recital, la cantant i el seu 
pianista, Anthony Manoli, van 
triar de manera conjunta un 
repertori emotiu, parlant de 
la pèrdua personal, tot i que 
també va haver-hi espai per a 
clàssiques àries d’òpera. 
El pròxim espectacle de La 
Temporada arriba l'11 de 
novembre: dansa, amb Alento, 
de la companyia d'Antonio 
Najarro.

Música, humor, drama i història a la 
nova Temporada de teatre 

La Temporada de teatre 
torna aquesta tardor amb tota 
la força. El programa aplega 
quatre espectacles, tres d’ells 
al Teatre comunal i un al Centre 
de Congressos, que barregen 
humor, música, història i 
experiències personals. Així, el 
5 d'octubre va començar amb 
Història d’un senglar, muntatge 
guanyador del Premi Butaca 
i del Premio Max i interpretat 
magistralment per Joan 
Carreras. El 19 d'octubre ha 
estat el torn d'Entre els dos no 
en fem un, una obra emocional 
amb el relat de superació 
de Quim Llisorgas, conduït 
per l'andorrana Ester Nadal i 
musicat per Lluís Cartes.
La propera cita és Jo dic mai més 

(9 i 10 de novembre al Teatre 
comunal), que és la conjunció 
entre teatre, videoart i música 
a partir d’alguns testimonis que 
van viure en primera persona 
l’exili per la Guerra Civil. I 
finalment, i com a cap de cartell, 
el divertit espectacle Love Love 

Love, amb José Corbacho i 
Ramón Gener, (7 de desembre al 
Centre de Congressos). Oferiran 
una barreja de teatre i música, 
amb més de 50 persones sobre 
l'escenari, i un recorregut pels 
grans hits de la música clàssica i 
moderna.

L’institut de Música surt de La Llacuna
Es posa en marxa en diferents escoles del país el projecte 'Comsona!' per apropar la 
música als infants i que es basa en el concepte d'orquestres comunitàries

Comsona! és un projecte 
participatiu amb els infants i 
joves com a protagonistes i 
posat en marxa per l’Institut de 
música de la parròquia. La 
iniciativa serveix per acostar la 
música als escolars i es basa en 
el concepte d’orquestres 
comunitàries. Així doncs, 
s'ofereixen activitats d’orquestra 
dins l’horari escolar per a infants 
de 8 i 9 anys, tant d’instruments 
de vent com de corda, i activitats 
a una cinquantena d’alumnes del 
Col·legi Sant Ermengol, a més de 
30 infants de les escoles 
andorrana i francesa de Canillo. 
Les orquestres comunitàries 
s’estan duent a terme amb 

professorat de La Llacuna i 
s’ofereixen classes de corda, 
violí, viola, violoncel, contrabaix, 
clarinet, saxòfon, trompeta, 
trombó i bombardí. En el cas de 
les escoles de Canillo, a més, el 
projecte es porta a terme amb el 
Comú de la parròquia i amb 

l’Associació Agrupació Cultural 
Canillenca. També s'ofereixen a 
les escoles bressol Conxita Mora 
Jordana i de Santa Coloma amb 
4 sessions de música mensuals 
a les aules, amb classes 
d’estimulació i sensibilització 
adaptades als bebès. 

Col·laboració amb Salut mental
Amb el Servei de Salut mental 
del SAAS, a més, també es 
fa una sessió setmanal de 
musicoteràpia a La Llacuna. 
Amb la iniciativa, a més 
d’obrir l’Institut de Música a la 
societat, es pretén que hi hagi 
una continuïtat posterior de la 
pràctica de la música.

Amb la gent gran al teatre
Per celebrar el Dia 

Internacional de la Gent Gran, 
el 2 d'octubre es va oferir una 
obra de teatre al col·lectiu i als 
usuaris de les cases pairals de la 
parròquia. 
Els assistents van poder 
gaudir al Teatre comunal d’El 
Testament, una obra que fa una 
reflexió i un viatge per la vida del 
protagonista amb un monòleg 

ple de sentiments, amb un 
testament vital que fa adonar 
del temps viscut i el que queda 
per viure.
Per finalitzar la jornada, 
organitzada pel departament 
de Gent gran del Comú, els 
assistents es van dirigir a les 
cases pairals, on es va oferir 
un bon berenar per a tots els 
usuaris. 




